
 

 

 

27. februar 2024 

JBN/kmg 
T    +4565503029 
 
 
 
 
 

Syddansk Universitet 
Campusvej 55  
5230 Odense M 
T +45 6550 1000  
www.sdu.dk 
 
 

Institut for 
Sundhedstjenesteforskning 

 

 
Dagsorden: 
 

1. Økonomi 
a. Enhedsbudgeter 
b. Rejses�pendier 
c. Kursusbudget 
d. Overhead – frikøb 
e. KOP-23 status 

 
2. Uddannelse 

a. Folkesundhed 
b. Studieledelse, Ergo 

 
3. Flytning 

a. Status på lab 
b. Status på biobank  

 
4. GDPR 

a. Awareness kampagne 
b. Gentage online kursus 

 
5. Bordet rundt 

 
  
 
 
 

 

 
 
 

Referat 
Emne: Institutrådsmøde 
Dato og tidspunkt: 2024-02-27 kl. 12.30-13.45 
Sted: NytSUND – lokale M.1.12 (V11-609a-1) 
Deltagere: Gabrielle Berg-Beckhoff (Næstformand) (GBB), Helle 

Reintoft Andersen (HRA), Jacob Hjelmborg (JH), Jan Beyer 
(JB), Jesper Bo Nielsen (Formand) (JBN), Kjersti Øverland 
(KØ), Ulrich Halekoh (UH) 

Afbud fra: Birgitte Nørgaard (BN), Elisabeth Assing Hvidt (EAH) 
Referent: Kirsten M. Gauthier (KMG) 
  



 

      Side 2 

Ad 1) Økonomi 
 
a. Enhedsbudgetter: Normalt med budget for kommende år i december. Ikke 

muligt i for 2024. Enhederne har fået lidt mindre end sidste år, dvs. DKK 
17.000 pr. seniorforsker i annuum. I øjeblikket gennemgår JBN 
enhedsbudgetter med forskningslederne, når nok den sidste i morgen. 
Enhedsbudgetter består også af D-VIP på nogle enheder. De ph.d.-studerende 
skal levere 200 arbejdstimer i løbet af deres ph.d.-forløb, så der er en 
forventning om, at fakultetet bredt set kan spare på D-VIP forbruget ved i 
højere grad at bruge ph.d.-studerende til UV-opgaver. 

b. Rejsestipendier: I 2023 var det DKK 150.000, det bliver det samme i 2024. JBN 
gennemgår ansøgninger, der indkommer til den første årlige frist pr. 1.3.24 og 
giver ansøgerne besked. Næste ansøgningsfrist er 1.8.2024. 

c. Kursusbudget: Anvendes til interne kurser (arbejdsmiljø, Excel m.v.) og typisk 
for TAP- personale. Uændret beløb. 

d. Overhead – frikøb: IST skal frikøbe for over DKK 7 mio. om året (til personer 
aflønnet af ordinære midler). Forskerne skal søge om løn til sig selv og også 
understøtte sekretærløn og betaling til rektor (10%). Ikke alle fonde tillader 
overhead eller også kun fx 5%, så her er det væsentligt at indbygge frikøb i 
projektbudgetterne. En række af de store fonde (Novo Nordisk, VELUX, TRYG 
m.fl.) giver ikke overhead, men accepterer en form for bench fee bestående af 
et fast beløb per VIP-årsværk. Der kommer mere information om dette, men 
kontakt ellers økonomifolkene for nærmere afklaring. 

e. KOP-23 status: Vi er kommet i mål med besparelser og frikøb for 2023. 
Forventer at klare det i 2024 også. I 2023 blev det nødvendigt at hente DKK 1 
mio. mere i frikøb. EBB, Almen Praksis, DaCHE og KFFM indbetalte DKK 
200.000 hver, mindre enheder (BBI, CMSS og Sundhedsfremme) skulle 
indbetale DKK 75.000 hver. Det kan ikke udelukkes, at det samme bliver 
nødvendigt i 2024, men en anden måde at spare penge på uden at skille sig af 
med folk er at holde stillinger vakante nogle måneder ekstra. Sidstnævnte er 
altid en konkret vurdering. 
 

Ad 2) Uddannelse 
 
a. Folkesundhed: Udfordret, en ekstra kandidatuddannelse i Folkesundhed i 

Odense på dansk. Der er allerede en på engelsk i Esbjerg. Kan økonomien 
hænge sammen? Dimensionering: 59 studerende og skal deles på 2 
uddannelser, og der skal flere end 30 studerende �l, for at det skal kunne 
hænge sammen. EU-studerende, skrappe regler, da de studerende ikke skal 
betale for at studere i DK og får SU. Studerende fra ikke-EU-lande er 
selvbetalere, og betaler et pænt stort beløb om året �l SDU, og de er ikke 
ramt af den vanlige dimensionering. De er derfor atrak�ve at få ind, og her er 
det naturligvis en fordel, at uddannelsen i Esbjerg, som den eneste 
folkesundhedsuddannelse i DK, er engelsksproget. Der arbejdes på at få flere 
udenlandske studerende ind fra ikke-EU-lande, fx Bangladesh og Kina. 

b. Studieledelse, Ergo: Hid�dige leder er stoppet, man er ved at �lknyte en ny 
person (del�d) fra Aalborg Universitet. 

 
Ad 3) Flytning 
 
a. Status på lab: Jan: vi er kommet langt, vi kører prøver på alle maskiner. 
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b. Status på biobank: Nitrogenfrysere blev tændt i torsdags. Udlu�ning var kun 
1 gang i �men, og det skulle være 10 gange i �men, det tog 5-6 måneder 
ekstra. Det blev sparet væk ved en fejl, men på plads nu.  

c. Nyt OUH-indflytning: først i 2027. 
 

Ad 4) GDPR 
 
a. Awareness kampagne: Af stor betydning for alle forskere på IST, at GDPR-

regler overholdes. 
b. Gentage online kursus: GDPR-kursus skal tages igen af alle ansate. Deadline 

20. marts 2024. 
 
Ad 5) Bordet rundt 
JBN: Jens Søndergaard fungerer som institutleder fra 1.3.2024 og indtil ny 
institutlederleder begynder.  
HRA: onsdag kl. 8.30 løbeklub med start foran indgang TVEDEN. Skriv til Helle Reintoft 
Andersen hereandersen@health.sdu.dk, hvis I vil med. Det er godt for det sociale, og 
alle er velkomne på tværs af forskningsenheder. Fine omklædningsrum og baderum i 
stueetagen, 12-14 på listen i øjeblikket. Snakketempo. Der løbes typisk 5 km på stierne 
rundt om campus. JBN: Vigtigt med sociale tiltag. 
UH: overrasket over, at der nu kun skal bruges gennemsnit i stedet for nøjagtig 
registrering af undervisning. JBN: Registrering af undervisning bruges til to ting. Dels 
på fakultetsniveau til beregning af UV-indtægter fra fakultetet, og det ændrer sig ikke 
meget fra år til år. Hvis man imidlertid underviser mere (større ændringer), så skal man 
fortsat sørge for at få det registreret centralt. Anden grund til registrering, er til internt 
brug, hvor man på den enkelte enhed kan bruge UV-oversigter til at se, om der er en 
rimelig fair fordeling af opgaver. Det vil mange steder fortsat give mening at registrere 
det. 
GBB: Esbjerg var glad for besøg af SDU-rektor i december. Man skulle vente 2 
måneder for at få at vide, hvem der blev ny campusleder i Esbjerg. Det er nu afklaret, 
og forskningsleder og vice-institutleder ved IST Pernille Tanggaard Andersen vil 
fungere som campusleder i Esbjerg de næste 2 år. 
JH: Oplever stigende interesse for ph.d.-kurser. I februar kursus i anvendelse af kunstig 
intelligens. Studerende udtrykker, at de gerne ville have vidst det noget før. Biostat 
mangler ikke undervisning. Bruger tid på at søge eksterne fonde. JBN: Bare gør hvad I 
kan for at udvikle jeres kurser, vær fremadrettet, spørg i studienævnet, kan det passe, 
at studerende på forskellige uddannelser ikke skal have undervisning i AI. Hold gryden 
varm, det er et område, hvor der er et stort behov. AI er en integreret del af mange 
forskningsprojekter. 
JBN: Der har været en del tyverier på NytSUND, meget underligt mønster, slik fra 
borde, PH-lamper og dyre Y-stole fra kontorer. Fokus på det fra SDU’s side. Tyveri af 
personlige ting skal meldes til egen indboforsikring. Ledelsesmæssigt er der fokus på 
det, måske sættes der kameraer op ved indgangene. 
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